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Protest proti reformě vysokých škol

19.1.2012 21:05    ČRo 1 - Radiožurnál    Zpráva   
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Studenti a akademici Univerzity Karlovy se dnes dohodli na protestu proti reformě vysokých škol, kterou připravuje
ministerstvo školství. Týdenní protest by měl začít 27. února v případě, že reformu schválí vláda. Nový zákon počítá se
zřízením tzv. rad vysokých škol. Ty by podle studentů mohly omezit nezávislost univerzit. Akademická obec protestuje
i proti návrhu zákona o školném, který podle ní prospěje ...výpadek nahrávky. Náměstek ministra školství Ivan Wilhelm
ve vysílání radiožurnálu obavy z politizace vysokých škol odmítl.

Ivan WILHELM, náměstek ministra školství
--------------------
Ta rada je k tomu nebo by měla být k tomu, aby věci, které, ty orgány té školy, která je autonomní a které jsou vnitřními
orgány té školy, aby byly posouzeny očima někoho, kdo je zevně té školy, kdo má jiný názor nebo jiný pohled prostě
na ty záležitosti.

Jan RICHTER, moderátor
--------------------
A ve vysílání Radiožurnálu živě vítám rektora Univerzity Karlovy Václava Hampla, dobrý večer.
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Dobrý večer.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Pane rektore, podle náměstka Wilhelma nový zákon veřejné univerzity nezpolitizuje. Proč si myslíte, že by k tomu mělo
dojít?
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
My jsme asi první, kteří by nejen neprotestovali, ale říkali a dožadujeme se toho, aby bylo jasně rozdělené to, kdo
univerzity na jedné straně a kdo je na druhou stranu za veřejnost kontroluje, ale prostě my jsme pevně přesvědčeni
a je to prostě naprosto v souladu s evropskými trendy, světovými trendy, že univerzita má být samosprávná instituce.
Rozhodně vysoká škola místního typu, ale spíše vysoká škola jako taková a k tomu, je-li to veřejná vysoká škola, tak
je samozřejmě na místě oddělené těleso pro nějakou kontrolu, dohled. To v podstatě tak trochu je už v té současné, v
tom současném stavu, kdy máme na jedné straně samosprávné a na druhou stranu existuje správní rada, která prostě
dohlíží na to, aby se s veřejnými prostředky řádně hospodařilo. To, že ta novela v různých svých variantách tak, jak
doteď probíhaly, více nebo méně směřovala k tomu, že vysoké školy by měly být, nejen na ně dohlíženo z hlediska
nebo ze strany politiků, ale že by vlastně měli tímto způsobem přímo být kontrolováni a řízeny. To je asi věc, které se
vlastně nejvíce obáváme.

Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Nicméně, pan náměstek Wilhelm hovořil o tom, že ty rady by neměly žádnou iniciativní jaksi roli, že by pouze posuzovaly
věci, které už schválí vnitřní nezávislé orgány veřejných vysokých škol?
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
To je bohužel záležitost toho, že to je taková červená nit, která se táhne těmi snahami o přípravu tohoto věcného záměru
předchozích různých iniciativ k reformě, že prostě ta snaha, aby nakonec to vlastně několika snadnými změnami u
návrhu zákona a podobně, vlastně zase vklouzlo k tomu, že budou fakticky ty školy ovládány řekněme lobbistickými
zájmy politiky a podobně. To je věc, na kterou je tam strašně zaděláno.
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Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Pokud jde o školné, jak by se podle vás, pane rektore, měli studenti podílet na financování svého studia?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Jak by to mělo být podle mě? To já můžu klidně říci, protože jsme se o tom před poměrně krátkým časem velmi intenzivně
na univerzitě bavili a dospěli jsme k tomu, že pokud by existovala politická vůle, politické rozhodnutí, aby finanční
spoluúčast studentů byla větší na financování studia, takže pak asi nejlepší formou by bylo něco, čemu jsme začali
říkat zápisné, a to znamená relativně malá platba, kterou by si ale mohl tím pádem dovolit skoro každý a tím pádem
ta administrace by byla relativně jednoduchá, nebylo by to kriticky závislé na tom, jak budou fungovat různé půjčky a
podobně. Tím pádem i přínos pro ty konkrétní vysoké školy by mohl být relativně velký, že by studenti zase neplatili tak
strašně moc, ale ten současný návrh je hlavně úplně o něčem jiném.

Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Vidíte, pane rektore, ještě nějaký prostor k dalšímu jednání s ministerstvem školství o těchto dvou návrzích zákona?
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Ten návrh je v tuto chvíli předložen vládě, respektive v tuto chvíli ho má k posouzení legislativní rada vlády. Já
předpokládám, já si myslím, že nejlepší průběh, který by v tom teď mohl být a rád bych o tom rád jednal, i když už
to vlastně není v tuto chvíli třeba pro pana ministra nic nového. Já jsme k tomu kritický poměrně delší dobu, Česká
konference rektorů také, to není nového. Tato naše stanoviska jsou delší dobu známá, ale myslím si, že nejlepší by bylo
skutečně ustoupit od toho spěchu, ve kterém se to dělá, i ty materiály prostě stáhnout nebo prostě vrátit k přepracování
důkladně dopracovat,  přepracovat. Tam je celá řada věcí, které by když budu optimistický, tak věci, které by dokonce
možná nakonec mohly být i dobře, kdyby se ale jenom pořádně dodělaly, domluvily, zkonkrétnily a ujasnilo se, jak to
tedy přesně bude. A to je prostě ještě hodně práce, kterou by bylo potřeba do toho dát tak, aby bylo zřejmé, že ta rizika,
která v tom my teď vidíme a která jsou nemalá, že budou ošetřena.

Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Vaše univerzita se dnes dohodla na protestech, které by měly začít koncem února, v případě tedy, že ten záměr skutečně
schválí vláda. Jakou formu by ty protesty měly mít a připojí se k vám i další veřejné vysoké školy v České republice?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
No, já bych to přeci jen možná chtěl upřesnit. My jsme dneska měli na univerzitě takové vnitrouniverzitní setkání
představitelů akademické obce, bylo jich poměrně hodně, ale to setkání bylo sezváno, iniciováno, organizováno
především jako informační setkání, kde jsme chtěli, abychom všichni věděli, které verze nakonec platí, co v nich je, co v
nich není tak, abychom argumentovali věcně v právu, abychom trochu si vzájemně vyjasnili, jak ty věci vlastně vidíme a
takto to shromáždění bylo primárně motivováno. To, že jsme teď mluvili také o tom, že prostě pokud by mělo dojít na to,
že tam vnímáme a už jsme i oficiální vyjádřili řadu výhrad, takže by se na základě toho přeci jenom začal konstruovat
nový zákon, takže je potřeba, aby náš hlas byl slyšet, že začínáme, že jsme měli pocit, že hlas moc slyšet nebyl.

Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Čili, ano...
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
To ano, ale nemluvili jsme o ničem konkrétním, to jenom prostě se mluvilo o tom, že nedej Bože, by možná na něco
takového pak muselo dojít.

Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Vy jste svolal to dnešní jednání na právnické fakultě, což ministr Dobeš označil za podněcování k sociálním nepokojům.
Jak mu to vysvětlíte, až si vás pozve, jak říkal?
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
To bych skoro chtěl, aby nejdřív vysvětlil on, co tím myslí, proč by si rektor nemohl sezvat na akademické půdě
představitele akademické obce a diskutovat nějaký návrh, který přichází z ministerstva školství. Já opravdu naprosto
nerozumím, co je na tomhle za podněcování k sociálním nepokojům. Prostě, nejdříve bych byl rád, kdyby to pan ministr
vysvětlil mně, pak mu budu možná něco vysvětlovat já.

Jan RICHTER, moderátor
--------------------
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Říká rektor Univerzity Karlovy Václav Hampl. Děkujeme a hezký večer.
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Díky, na shledanou.


